
 Úvaha na konec roku                       
          Obec je jako jedna velká firma s tím rozdílem, že zatím co se firma specializuje na určitý sortiment nebo 
službu, obec je na první pohled jeden veliký, velice pestrý chaos. A jako v každé jiné firmě, je třeba i zde tento chaos 
ukočírovat tak, aby byl prospěšný nám všem. Celý tento kolotoč by ovšem nebyl možný bez finančních prostředků, 
které přerozděluje stát. Tyto finanční prostředky sice zajistí potřebný chod celé obce, ale nedávají již větší prostor 
na investice, bez kterých by obec zestárla. Proto musíme hledat zdroje i jinde. Ať už jsou to různé dotace či fondy 
z domácích nebo zahraničních zdrojů, které by zajistily potřebnou obnovu všeho potřebného a případně přinesly 
občanům i nějakou tu radost a rozptýlení.Jsem velice rád, že i letos se podařilo obnovit nemalý úsek místní komunikace 
na Bražiskách. Mnohým z vás se může zdát, že cesta slouží jen „páru“ lidem a investovat se mohlo na jiném úseku. 
Skutečnost je taková, že na opravu cesty jsme dostali dotaci od Ministerstva pro místní rozvoj z důvodů poškození 
jejího povrchu při přívalových deštích. Naši občané i v této části obcese tak mohou důstojně dostávat ke svým domům, 
na svá pole, louky, pastviny, lesy. I pro samotnou obec je tato cesta velice důležitá vzhledem k přístupu k jediné 
lesní cestě a možnosti odvozu vytěženého dřeva. Finanční prostředky z prodeje dřevní hmoty jsou nezanedbatelnou 
položkou v obecním rozpočtu. Tímto opět musím pochválit a ocenit přístup minulých vedení naší obce (až do první 
republiky), že investovali do zdravého lesa a nikdy bezmyšlenkovitě tento les „neplundrovali“. I my se snažíme o totéž 
a těžit opravdu jen v těch případech, kdy zisk bude náležitě zhodnocen vhodnou investicí s celoplošných prospěchem. 
Vytěžená místa ihned zalesňujeme a během následujících šesti let o stromky řádně pečujeme. Naopak, podobných 
událostí, jako byla v druhé půli srpna velice silná bouřka doprovázená větrnou smrští v části Za Vodů, bychom rádi 
zažili co nejméně. Odtěžení polámaných stromů a uvedení místa do pořádku trvalo víc jak čtvrt roku. Tímto mi 
dovolte, abych poděkoval za opravdu poctivou práci našemu strážci lesů, panu Jiřímu Mořkovskému. Otázku plateb 
za energie probíráme dnes a denně. Zvažujeme kde a jak investovat, aby dosažená úspora byla adekvátní vynaloženým 
prostředkům s co nejkratší dobou návratnosti. Jsem rád, že se nám podařilo obměnit část svítidel v části obce Za Vodů. 
Konkrétně se jednalo o vyměnu 17 ks energeticky náročných lamp za úsporné diodové. Rád bych se ve stručnosti 
zmínil o výhledu na příští rok. Předesílám, že tyto výhledy sice stojí na reálném základě, ale konečné slovo bude mít 
instituce nejvyšší, z které se stříbrňáky do obcí kutálejí. Rádi bychom mimo jiné pokračovali v obnově cest.Konkrétně 
by se mělo jednat o místní komunikaci Za Vodů nad hospodou. Ta je opravdu v žalostném stavu a děkuji tamním 
občanům za trpělivost.V běhu je žádost o dotaci na výsadbu nové stromové aleje Na Zahradách, kterou jsme podali 
na Ministerstvo životního prostředí. Díky této, téměř stoprocentní dotaci, bychom chtěli zvelebit okolí cesty, kterou 
využívá, hlavně díky cyklotrase, stále větší počet lidí. Jelikož se jedná o příjezd do naší obce a z větší části o lidi přespolní, 
měla by to být i jakási naše vizitka.V případě, že budeme v žádosti úspěšní, rádi bychom do výsadby zapojili i místní 
základní a mateřskou školu. Myslím si, že když si děti stromy pojmenují nebo si zkusí vyhloubit kousek díry pro jejich 
výsadbu, vznikne tam určité pouto a děti samotné budou mít zájem na tom, aby stromy pěkně rostly a nestávaly se 
objektem vandalství. Zní to možná nadneseně, ale rád bych tomu věřil. U dětí ještě chvíli zůstanu. Hlavně maminky si 
nemohly nevšimnout, že hrací prvky na školním hřišti již před léty dosloužily.Jedna skluzavka s pískovištěm opravdu 
nestačí a paní učitelky musí být stále rafinovanější, aby dokázaly děti zabavit.Proto jsme se rozhodli podat začátkem 
příštího roku žádost na Ministerstvo pro místní rozvoj o dotaci z Programu rozvoje venkovana rekonstrukci dětského 
hřiště. Děti samotné už dokonce nakreslily obrázky, jak by si hřiště představovaly. A některé výtvory jsou opravdu 
originální. Dětská fantazie je opravdu pestrá. Vždyť co naše srdce potěší víc než dětský smích a spokojené zářící oči 
naší drobotiny. Myslíme i na rodiny s dětmi v části Za Vodů. Tady nás ovšem stále brzdí převody pozemků. Vše je ale 
na dobré cestě a příští rok by měl stát na obec převést pozemky u stávajícího fotbalového hřiště. Hned poté se může 
začít připravovat studie, která by tento plácek proměnila v místo setkání dětí a jejich rodičů. Dokud totiž nejsou 
pozemky v majetku obce, nemůžeme o případnou dotaci požádat. O nápadech a vizích by se dalo popsat ještě několik 
listů. Realita nás však drží při zemi a jsme si vědomi toho, že opravovat a budovat můžeme pouze to, na co opravdu 
máme. Předlužených měst a obcí není zrovna málo a budeme dělat vše pro to, abychom se tomu vyvarovali. Pevně 
věřím, že ten největší předvánoční shon už máte za sebou a těch posledních pár dnů v tomto roce prožijete v klidu se 
svými rodinami s všude přítomnou vůní jehličí. 
Pevné zdraví a šťastný vstup do nového roku vám všem ze srdce přeje 

I v o  V e s e l ý 
starosta obce. 
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     Odborná příprava kyvadlová doprava vody                

    Dne 29. září 2012 se část jednotky SDH Jarcová zúčastnila v rámci okrsku č. 11 – Bystřička odborná 
příprava jednotek okrsku na kyvadlovou dopravu vody k požářišti s praktickou ukázkou. Odborné přípravy 
se zúčastnily všechny sbory okrsku, které ve svém vybavení mají cisternu, tedy Růžďka, Bystřička, Oznice 

a Jarcová. Požár byl zinscenován 
na poli nad Růžkou. Jako první 
k požáru dorazila místní jednotka 
z Růžďky, po ní jednotka Bystřičky 
a v závěsu společně jednotky 
Jarcové a Oznice. Po příjezdu 
velitel zásahu rozhodl o zřízení 
kyvadlové dopravy vody. Hasební 
voda se čerpala z pod splavu 
potoka v centrální části obce. 
Doplňování cisteren prováděly 
jednotky z Jarcové čerpadlem 
Heron 1300 a z Bystřičky plovoucím 
čerpadlem. Doplňovány byly 
všechny čtyři cisterny. Velitel 
zásahu kyvadlovou dopravu řídil 
tak, aby cisterny v kopcovitém 
terénu měly cestu k požářišti 
volnou. 

     Rok 2012 v SDH Jarcová                     

    Ve všech oblastech bude nastávat s blížícím se dalším rokem bilancování roku 2012. Ten byl pro SDH 
Jarcová mimořádný a nad očekávání úspěšný. Vždyť když se ohlédneme za sezonou, můžeme si říct to co 
málo kdo a málo kdy. Jsme jedním ze třech sborů v republice, kterým se podařilo probojovat na Mistrovství 
ČR jak v kategorii starších žáků, tak dorostenek. Náš pobyt na tomto mistrovství byl již popsán v minulém 
Jarčovjanu, připomenu tedy úspěchy celé této sezony. Náš sbor reprezentuje pět družstev – mladší žáci, 

starší žáci, dorostenky, ženy a muži nad 
35 let.  Muži nad 35 let vyhráli obvodové 
kolo, postoupili na kolo okresní, kde 
se jim už tak nedařilo a stupně vítězů 
jim unikly. Ženy počtvrté v řadě vyhrály 
obvodové i okresní kolo, na krajském kole 
skončily čtvrté a ve Vsetínské hasičské 
lize po loňském vítězství skončily třetí. 
Mladší žáci vybojovali druhé místo jak 
v obvodovém kole tak celkově v okresní lize 
mladých hasičů. Starší žáci pod hlavičkou 
Jarcové ( složené družstvo Jarcové s Oznicí 
) vyhráli obvodové, okresní, krajské 
kolo a na MČR skončili desátí. Dvě naše 
závodnice byli součástí štafety 4 x 60 m, 
která vybojovala mistrovský titul. Obě 
se zapojily i do soutěže jednotlivců, kde 
skončily na 3. a 4. místě. Dorostenky 

zvítězily v okresním a krajském kole a na MČR vybojovaly bramborovou medaili. Dále žáci sbírali úspěchy 
v individuálních soutěžích v běhu na 60 m překážek. Sezona tedy vydařená, na druhou stranu náročná jak 
na finance, organizaci, tak na čas soutěžících, ale hlavně vedoucích, kterým patří velký dík. Pokud se týká 
roku 2012 a činnosti zásahové jednotky, i zde byl rok pro obec přívětivý. Obci se vyhnuly nepředvídatelné 
události, takže činnost jednotky byla vidět hlavně při brigádách, pomoci obci a údržbě techniky. Fotografie 
z letošního roku najdete na  http://hasicijarcova.rajce.idnes.cz/. Do roku 2013 chceme popřát občanům 
obce, aby nepotřebovali pomoc žádné záchranné složky, našim soutěžícím další úspěchy a vedoucím pevné 
nervy. Naše poděkování patří všem, kteří nám v naší činnosti jakkoliv pomohli. Zároveň si Vás dovolujeme 
pozvat na Štěpánskou diskotéku 26.12.2012 a na náš společenský ples v pátek 11. ledna 2013. 



    Beseda s důchodci                       

V sobotu 10. listopadu se již tradičně v tento podzimní čas konala 
beseda s důchodci. Účast byla obdobná jako v předcházejících 
letech. Ti, co neměli možnost se zúčastnit, však o hodně 
přišli. Žáci místní mateřské a základní školy měli na sobotní 
odpoledne připravený velice pěkný program. Přednášelo se, 
zpívalo, tančilo a také se vařila krupicová kaše v pohádce 
„Hrnečku vař“ zdramatizované žáky 5. ročníku. Když  jsme se 
konečně prokousali horou kaše, tak nás žáci 1. a 2. ročníku ve své 
prezentaci do puntíku seznámili s životem „bobra evropského“, 
kterého si od této chvíle nebudeme plést s „velbloudem 
dvouhrbým“. Potom začala našim starším občanům bujará 
zábava. Za hudebního doprovodu pana Žlebka kdejaká 
babička zapomněla na bolesti kloubů a loupání v kříži. Děti 

MŠ a ZŠ zpívaly a výskaly na pódiu, jarčovští senioři hned vzápětí na tanečním parketu. 
Všichni měli příjemný pocit z pěkně stráveného odpoledne. „A tak to ma byť!“ 

 Kolektiv pedagogů ZŠ a MŠ Jarcová

                                             

    Dny zdraví 2012                        

V pátek 23. listopadu 2012 se v prostoru obecního úřadu Jarcová uskutečnily Dny zdraví. Zdravotníci Národní 
sítě podpory zdraví, o.s. nabídli občanům Jarcové zdarma měření krevního tlaku, BMI, vyšetření hladiny 
cholesterolu a cukru v krvi. Výsledky byly ihned vyhodnoceny přítomnou lékařkou, která každého s nimi 

na místě seznámila. Vítaným programem bylo poskytnutí 
poradenství v oblasti zdravé výživy a zdravého životního stylu.
Velmi zajímavým byl také test k ověření kvality krátkodobé 
paměti. Svůj zdravotní stav přišli ověřit občané všech věkových 
kategorií.  Pro ty, kteří chtěli pro své zdraví udělat i pár kroků 
navíc, byla připravena ukázková lekce pohybové aktivity pod 
vedením lékařky Kateřiny Janovské - chůze s Nordic walking 
holemi.

Dny zdraví finančně podpořil Mikroregion Valašskomeziříčsko-
Kelečsko.

Lenka Kostelná, sociální a kulturní komise

    Posezení nad Kronikou obce                        

V pátek 5.10.2012 se uskutečnilo v salonku restaurace Pod Jarčovsků 
kulů již druhé setkání občanů s pracovníkem okresního archivu 
panem Pomklou. Námětem besedy byly události a dění v obci 
po roce 1945. Do vyprávění se se svými vzpomínkami a zkušenostmi 
zapojili i sami občané, kteří tak protkali výklad tím, co v kronice 
a historických pramenech zachyceno není. Někteří s sebou donesli 
i osobní fotografie, nad kterými si společně zavzpomínali.

Lenka Kostelná, sociální a kulturní komise á kulturní komise



    Divadelní spolek  NOVÁ  SNAHA  v zimě „nespí“                 

Někteří již možná vědí, jedni tuší, druzí třeba doufají. Tady je potvrzení: Naši divadelnící opět leští parkety co 
znamenají svět. Zatím jen v civilu a se světly lehce tlumenými, ale za to s neutuchající snahou zkouší novou hru. 
Po loňské sázce na osvědčenou kvalitu v podání Gogolovy Ženitby letos opět objevují neznámé vody. Letošní hra se 
jmenuje Společný byt.  Nadčasová komedie, ve které  vám naše divadlo předvede jaké to je, když má někdo problémy 
s bydlením. Za břicha se budeme popadat tradičně v březnu.

    Tenisový oddíl v roce 2012                     

Vletošním roce se práce v oddílu zapojili tito členové:
Bajzík Martin • Valoušek Jakub • Volek Michal • Táborský Jiří • Tůma Radek • Tůma Dominik • Kuráň Radim 
Bělocký Jan • Bartošák Vít • Strážnický Martin • Jurák Štěpán • Rusková Kateřina • Geryková Kateřina 

Od května do října trénujeme vždy v pondělí na našich tenisových kurtech, v zimě hrajeme florbal v sále 
obecního úřadu.

Uspořádali jsme pro naše malé tenisty 2 tenisové turnaje.
Jarní turnaj vyhrál Jakub Valoušek. Podzimní turnaj skončil s těšmito výsledky:
Valoušek Jakub • Bartošák Vít • Táborský Jiří • Bajzík Martin
Turnaje jsme zakončili předáním drobných věcných cen a opékáním špekáčků.
          Ivo Bajzík, Milan Valoušek

    Rok 2012 a dění v TJ Sokol Jarcová                     

Podzimní fotbalovou sezónu 2012/13  zahájily tři naše fotbalové týmy. 
V kategorii mužů máme tým ve IV. Třídě , který  po sestupu momentálně vede pan Miroslav Frydrych.
Začátek soutěže byl poznamenán konsolidací týmu. Hra, kterou v současnosti předvádějí je odpovídající  
přístupu  k tréninku a zápasům. Kádr oproti minulé sezóně nedoznal velkých změn a jsou  do něj pomalu 
začleňováni i nadějní dorostenci např. David Bártek st., který se prosazuje i v divizní soutěži  dorostu ve Val. 
Meziříčí. Za podzimní část získali celkem 11 bodů.
Dorostenci hrající ve své skupině dvoukolově se po dobrém začátku drží ve středu tabulky a jsou příslibem pro 
další budování  fotbalového dění v Jarcové. Po podzimní části nasbírali 9 bodů a pevně věří, že je jaro zastihne 
ve větší pohodě.
Žaci, kteří hrají první rok v kategorii starších žáků a tak je čekal přechod z malé kopané na hru na celé hřiště. 
Myslíme si, že se jim to povedlo celkem bez problému a předvádějí pohlednou kopanou a můžou se měřit 
ve své skupině s každým. Jediným problémem je častá neúčast klíčových hráčů a to jak z důvodu zranění, tak 
i z vytíženosti v jiných sportovních oddílech. Za zmínku stojí i zájem o naše mladé naděje Štěpána Hlavicu, 
Vítka Bartošáka, Daniela Černocha a Davida Smilka, kteří ať na střídavý start nebo hostování  reprezentují  
náš  fotbal v 1. Ligové soutěži  za oddíl TJ Valašské Meziříčí.
Všem sportovcům a jejich  příznivcům  přejeme do jarní části hodně úspěchů a sil a do Nového roku vše 
nejlepší.



     Prodej vánočních hvězd v naší škole                     
V měsíci prosinci proběhla na 43 místech naší republiky akce-prodej vánočních hvězd. I naše škola se stala 
jedním z nich. Získané finanční prostředky jsou věnovány pacientům dětského onkohematologického oddělení 
v Olomouci. Peníze jsou použity na zlepšení prostředí, ve kterém děti tráví dlouhé měsíce, na rekondiční 
pobyty ale i na léky a speciální pomůcky. Vy, kdo jste hvězdu zakoupili, vězte, že doma nemáte jen symbol 
Vánoc a výzdobu, ale že jste ze srdce pomohli potřebným.

     Výstava „Když dědeček včelařil“                    
V pondělí 10.prosince 2012 se děti  školní družiny a přírodovědného kroužku  zúčastnili celodružinové akce 
v zámku Kinských „Když dědeček včelařil”. Kromě vzácných historických včelích úlů zde bylo k vidění řada 
dávných včelařských pomůcek a výstavu navíc provoněla další krásná řemesla – voskařství a perníkářství.
K výstavě byl pro děti připraven poutavý lektorský program zaměřený na taje a zajímavosti ze života včely 
medonosné. Každý z účastníků si navíc mohl ručně vyrobit svíčku z vosku.
Dětem se výstava a poutavé vyprávění velmi líbilo a těší se opět na další zajímavého programy.

Michaela Zgabajová 

     Drakiáda                         
V letošním školním roce jsme na podzim opět uskutečnili další ročník „Školní drakiády“ na fotbalovém 
hřišti.  Byl zván každý, kdo přišel s létajícím strojem, ale hlavně byly hodnoceny především ručně vyrobení 
draci. Po zápisu do prezenční listiny (celkem 44 účastníků) byla určena hodnotící porota a vyhlášeny dračí 
soutěže: 
„O nejoriginálnějšího ručně vyrobeného draka“, „O nejdelšího dračího letce“ a „O nejmilejšího dráčka“. Děti se 
mohly také zúčastnit sportovních doplňkových disciplín jako hod na cíl, skoky v pytli, skládání dračího puzzle, 
přetahování lanem a rychlý sběr dráčků. Každý účastník byl odměněn za svůj výkon sladkou odměnou. Pro 
nejlepší z nich byly připraveny věcné ceny . Tímto bychom chtěli poděkovat všem ochotným rodičům, kteří 
nám pomohli při organizaci této akce.

Michaela Zgabajová

            Z NAŠÍ MŠ A ZŠ           



     Vánoční jarmark v Jarcové                     

Dne 7.12.2012 se v naší obci uskutečnil druhý ročník akce nazvané Školní vánoční jarmark a rozsvěcení 
vánočního stromu organizovaný ve spolupráci obce a školy.
Na tuto akci jsme se připravovali již od října a spolu s dětmi chystali různé vánoční dekorace,  ozdoby, svícny, 
přáníčka a spoustu dalších vánočních věcí, které si pak děti samy prodávaly. Nesmíme však zapomenout  
na příspěvky šikovných maminek a babiček, které nám také na jarmark přispěly svými výrobky. Celkovou 
atmosféru adventního času zpříjemnila také vůně svařeného vína, koledy, cimbálová muzika, prodej valašských 
pochoutek a návštěva Mikuláše a čerta při rozsvěcování vánočního stromu.
Touto cestou bychom chtěli poděkovat všem, kteří nám pomáhali s organizací akce a také maminkám, které 
ochotně napekly zákusky ke kávě a slané pečivo k vínečku.
Velký dík patří rodině Žitníkových, kteří věnovali na tuto akci krásný vánoční strom i všem ostatním, kteří 
podpořili svou účastí toto předvánoční setkání. Finanční výtěžek z celé akce bude použit na hodnotné kulturní 
a sportovní akce pro děti MŠ a žáky ZŠ Jarcová (návštěva divadelních představení, dětský den, školní výlet, 
sportovní akce apod.).

Kolektiv pedagogických pracovníků  ZŠ a MŠ Jarcová

ZASTUPITELSTVO OBCE JARCOVÁ
zve všechny občany, občanky a občánky na

 
III. Výroční dobytí Jarčovské kuly tentokráte západní cestou

Sraz všech účastníků expedice se uskuteční dne 29. 12. 2012 v 10.00 hodin u obecního úřadu.
Za nezbytnou výbavu považujte teplé nápoje a nápoje teplo vyvolávající, chuťovky všeho druhu,

oděv přiměřený počasí a významu akce, potřebné sportovní potřeby včetně dobré nálady.
Vyhodnocení celé expedice bude provedeno na místním lyžařském vleku.



     Nespalujte vše, co hoří!                      
Pálení odpadů v domácnostech 1.
Často slýcháme stížnosti na exhalace unikající z komínů průmyslových podniků. Máme z těchto zpráv obavy 
– a mnohdy oprávněně. Je však kouř vycházející z komínů našich kamen a kotlů o tolik neškodnější? Možná, 
že i z některého, který máme na dohled, unikají škodlivé látky a nebezpečné plyny. Proto vás na stránkách 
našeho zpravodaje chceme informovat o tom, co byste nikdy neměli do kamen či pod váš kotel přikládat. 
Naše varování by mělo přispět k tomu, že nebudeme SAMI SOBĚ, SVÝM DĚTEM, VNUKŮM a sousedům 
znečišťovat ovzduší.
Dýchání jedovatých zplodin z hoření způsobuje nemoci dýchacích cest. Pokud někdo z nás toxickým kouřem 
zamoří údolí s naší vesnicí, nemůžeme se vdechování těchto jedů nijak bránit a jsme nebezpečí poškození 
zdraví vystaveni všichni. Přitom mějme na paměti, že dýchání znečištěného ovzduší nejvíce škodí našim 
dětem.
Při spalování odpadů v kamnech, pod kotlem či na ohništi může vznikat mnohem více nebezpečných škodlivin, 
než v průmyslové spalovně. Hlavní příčiny jsou dvě:
teploty, při nichž hoření v kamnech probíhá, jsou o mnoho nižší, než v průmyslových zařízeních spalované 
látky jsou nedokonale okysličovány. Výsledkem je nedokonalé hoření, které má vliv na množství vznikajících 
toxických látek a dalších škodlivin. Nejhorší situace nastává, pokud se v domácích topeništích spaluje 
odpad. Spalováním se nebezpečné a škodlivé látky neničí, pouze je rozptýlíme do ovzduší. Následně se tyto 
jedy usadí na rostlinách, přejdou do půdy a do vody. A na spalování odpadů je nejhorší ta skutečnost, že 
v našich kamnech vznikají nové sloučeniny, které jsou mnohdy nebezpečnější než samotné odpady. Pokud 
v domácím topeništi spalujete odpady, unikají z vašeho komína čpavek, fenoly, kyanidy, dehet, ftaláty, 
styreny a dioxiny a další. Tyto látky nepříjemně zapáchají, dráždí sliznice dýchacích cest, vedou k bolestem 
hlavy a působí jako nervový jed. Například dehet obsahuje látky, u nichž byl poprvé prokázán rakovinotvorný 
účinek. Dalšími – všem živým tvorům nebezpečnými sloučeninami – jsou dioxiny. Jsou to jednoznačně 
rakovinotvorné látky. Jejich nebezpečí tkví v tom, že jsou velice stabilní, takže se v přírodě téměř nerozkládají 
a jejich koncentrace se stále zvyšuje. Některé z dioxinů patří mezi nejsilnější syntetické jedy. Domácí topeniště 
nelze vybavit drahými technologiemi na čištění spalin, jaké jsou běžné v průmyslu. Proto domácí topeniště 
produkují na jeden metr krychlový spalin více dioxinů, než nějaká špatná či zastaralá spalovna.
Věcí, které do vašeho kotle nepatří, je mnoho. Při jejich spalování vznikají stovky různých sloučenin. O jejich 
škodlivosti často víme velice málo nebo vůbec nic. Některé látky vzniklé spalováním se rozkládají až po deseti 
a více letech. Proto znečištění okolí našich domů trvale roste. Vzpomeňme si na neblahý vliv freonů, které ničí 
naši ozónovou vrstvu. Tady máme ještě jakousi naději, protože proti škodlivým paprskům slunce se můžeme 
chránit nebo se před nimi můžeme schovat. Ovšem dýchat, pít vodu a jíst musíme a budeme muset, i když 
budeme žít ve škodlivinami zamořené krajině.
Bylo by proto neodpustitelným hazardem vlastním nerozumným počínáním k takovému ničení okolí svého 
domu přispívat.
V příštím čísle zpravodaje se k tomuto tématu vrátíme. Podáme vám podrobnější informace, co by se nemělo 
v kamnech pálit a jaké konkrétní škodliviny a jedy vznikají v domácím topeništi při spalování odpadů.  
Jedná se o:
Plasty, PET lahve, PVC (polyvinylchloridu), pryž (guma), dřevotříska (části nábytku, desky používané 
ve stavebnictví, stěny montovaných staveb, tvrzená lepenka), dřevěné rámy oken opatřené nátěry, polyamidy, 
polyuretany (molitan, obuvnické materiály, některé textilie).
Uvádím ještě povinnosti ze zákona č. 201/2012 Sb., o ochraně ovzduší:  povinnosti osob
§16 odst.4) v otevřeném ohništi lze spalovat jen suché rostlinné materiály, neznečištěné chemickými látkami
§17 odst.1 bod.c) spalovat ve stacionárním zdroji pouze paliva, která splňují požadavky na kvalitu paliv 
stanovené prováděcím právním předpisem a jsou určena výrobcem stacionárního zdroje nebo paliva uvedená 
v povolení k provozu.
Za nedodržení těchto povinností lze uložit v souladu s § 23 zákona o ovzduší pokutu do výše 50 000,-Kč.

Ing. Marie Hrabovská - komise životního prostředí obce Jarcová

     Upozornění občanům :                       
• Děkujeme všem občanům za třídění odpadků. Podle výkazu naše obed třídí rok od roku více a to je velice 
dobře. Zároveň Vás chceme všechny požádat, abyste na plasty co nejvíce využívali pytlový sběr. Vývoz 
kontejnerů je finančně dosti náročný. Pokud někomu chybí žluté pytle na plasty, stavte se na obec, kde si je 
zdarma můžete vyzvednout ! 
• Dne 15.1.2013 proběhne v dopoledních hodinách sběr vánočních stromků. V případě zájmu položte, prosím, 
stromek k nádobám na tříděný odpad. Pracovníci obce stromky odvezou a seštěpkují. Komu termín nevyhovuje, 
může stromek odložit na skládku větví na „Zahradách“ u Bečvy.

Ivo Veselý

     KOMISE ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ INFORMUJE            



     JAK JSEM VOZIL BOŽKOVI ŠIŠKY                    

Na jaře jsem hrabal pod borovicama šišky a špenčí. Tož jsem sa u teho zpotíl, a šel sem si uvařit kafe. Nedalo 
mě to a nahlédl jsem do hospody. Tam seděl Božek Černochů, Poruba a další. Sedl sem si k nim, a vykládal, 
s čím sem sa dneska plahočil. Božek říká, „tož co s tyma šiškama děláš, kdybys mi ty kolca šišek dovéz, tož ti 
dám za každé kolca 2 štamprle slivovice“.
Odpoledne jsme sa rozešli, ale večer mi to nedalo, a naložil jsem si kolca plné šišek a vézl sem mu je. Bylo mě 
to strašně směšné, že ho tým pěkně vypeču a tak sem sa celů dobu smíl. Potkal jsem asi tři sůsedy a oni všeci 
na mňa :“ kam s tyma šiškama ideš ?“, a já na to: 
„ tož vezu jich do Škaredek pod hřiby, vozím jich tam každý rok a potem tam chodím sbírať, a dycky najdu 
plný koš .“
Tož sem ty kolečka dotlačil až k chalupě, schovám je za roh a zazvoním.
Jeho žena Maruška  otevře a vyjeveně sa mňa ptá, co že chcu.
A já, že potřebuju Božka. Ona – „Božek už leží.“
Za chvílu Božek přišel, a já na něho, že kam to mám složiť. A co?
Tož ty šišky co si v hospodě chtěl …. „Ty pazůre jeden, co stým budu dělať, šak víš, že topím plynem.“
Zasmáli sme sa temu, ale slibovicu sem dostal.
Příští jaro vezu šišky zas.                                                       
Autor neznámý, šak sa všeci poznáte....
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Listopad.

Nepřijde-li sníh na Vše svaté v noci, příjde o sv. 
Martině se vší mocí.

Když na Dušičky  jasné počasí panuje, příchod 
zimy to oznamuje.

Na svatého Martina bývá dobrá peřina.

Na svatého Josefata, lepší kožich nežli vata.

Svatá Cecilie sněhem pole pokryje.

Chodí-li svatá Kateřina po ledě, chodí svatý 
Štěpán po blátě.

Je-li v první týden adventní mrazivo, bude zima 
trvat osmnáct neděl.

Teplý říjen – studený listopad

Prosinec.

O svatém Františku Xaveru ledový vítr fičí od severu

Svatá Barbora vyhání dříví ze dvora.

Prší-li o svatém Mikuláši, nebo padá-li sníh bude 
v příštím roce hodně hrachu.

Svatá Lucie noci upije a dne nepřidá.

Na Adama a Evu čekéj oblevu.

Na Štědrý den hvězdičky – ponesou vajíčka slepičky.

Mráz na Boží narození – zima se udrží bez proměny

Bílé vánoce zelené velikonoce

Na svatého Štěpána když vítr prudce zavěje, víno před 
zkázou se chvěje.

Studený prosinec – brzké jaro.

     PRANOSTIKY                            
        A NĚCO PRO POBAVENÍ            


